
Pracovná skupina pre chov hospodárskych zvierat, 17.
novembra 2020
Zhrnutie správy zo zasadnutia
 
Predsedal Hans Peter Schons (DE), ktorý bol aklamačne znovuzvolený na ďalšie 2 roky.
 
Okrúhly stôl o súčasných problémoch sektoru
 
FR reprezentant informoval o prijatí špecifických sanitárnych opatreniach na farmách, najväčšie
výzvy sa týkajú sektoru kôz. Na jar prebehli úspešné aukcie chovných plemenníkov (hovädzieho
dobytka).
 
UK reprezentant informoval o trhoch s dobytkom, ktoré sa tradične konajú na jeseň. Sociálne
 odstupy spôsobili problémy, lebo počet kupujúcich je obmedzený. Veľmi dobre fungujú online
aukčné weby na predaj chovných zvierat.
V DE sa už tiež adaptovali na nové podmienky, situácia je lepšia ako na jar.
 
NL zástupca informoval, že sektor chovu zvierat nebol pandémiou zásadne ovplyvnený, problém
zaznamenali iba farmy, kde sa priamo vyskytol Covid-19.
 
DK reprezentant uviedol, že sektor nebol priamo zasiahnutý, problémom sú klesajúce ceny mäsa, čo
má vplyv aj na export zvierat, ale situácia je viac-menej stabilná.  Vyskytol sa však problém s možnou
mutáciou vírusu SARS-CoV-2 na farmách s norkami a celá populácia noriek musela byť utratená.
 
AT reprezentant informoval o podobnej situácii ako v DE a FR.
 
Stratégia Z farmy na vidličku (F2F) – dopady na sektor chovu hospodárskych zvierat
 
Stratégia F2F je časťou projektu Európskej zelenej dohody a má vysokú politickú podporu Komisie
(aj komisára Timmermansa). Bohužiaľ, ukazuje sa, že aj jeho vplyv na SPP je väčší ako vplyv
komisára pre poľnohospodárstvo Janusza Wojciechowskiho.
 
Oznámenie Stratégia „od poľnohospodára k spotrebiteľovi“ pre spravodlivé, zdravé a ekologické
potravinové systémy bolo publikované 20. 5. 2020, nejde o legislatívny návrh. Ten má Komisia
zverejniť v roku 2023, koncom roka 2023 Komisia plánuje zhodnotiť a revidovať súčasné právne
predpisy v oblasti dobrých životných podmienok pre zvieratá, vrátane ich prepravy a porážok.
 
Sekretariát v reakcii na zverejnenú stratégiu upozornil, že treba zohľadniť nielen ekologickú, ale aj
sociálnu a ekonomickú stabilitu. K stratégii už prijala stanovisko Rada pre poľnohospodárstvo
a rybolov, vyjadrili aj očakávanie ohľadom rozsudku Súdneho dvora o C-528/16, pokiaľ ide o status
nových genomických techník podľa právnych predpisov EÚ.
 
Diskusia:
Zástupkyňa EFFAB uviedla, že Komisia už začlenila nové genomické techniky do svojho pracovného
programu a že sleduje ich potenciál. K revízii právnych predpisov týkajúcich sa blaha zvierat
reprezentantka uviedla, že treba vysvetliť podmienky aj v tretích  krajinách.
 
Podľa predsedajúceho nie je vhodné vyjadrovať sa k stratégii iba negatívne, odporučil zdôrazniť  už
dosiahnutý pokrok v minulých rokoch. Neodporučil ani zameriavať sa iba na nové genomické



techniky, ale aj na iné šľachtiteľské programy. 
 
 
 
Brexit a dopady na sektor chovu hospodárskych zvierat
Rokovania stále prebiehajú, sekretariát informoval o rezerve EÚ na dopady brexitu, ktorej výška bola
stanovená na 5 mld. eur.
Reprezentant UK predstavil britský operačný model  týkajúci sa dovozu a vývozu tovaru po 1. 1.
2021: Od 1. 1. 2021 budú musieť dovozcovia živých zvierat a zárodkových výrobkov z EÚ aspoň 1
deň pred dovozom oznámiť v rámci systému dovozu výrobkov, zvierat, potravín a krmív (IPAFFS)
a budú musieť predložiť vývozné zdravotné osvedčenie (EHC) na vývoz do UK, podpísané úradným
veterinárnym lekárom EÚ. V závislosti od druhu zvieraťa môžu platiť zvláštne požiadavky na dobré
životné podmienky zvierat, vrátane potreby špeciálne schválených prepravných vozidiel a osvedčení
o spôsobilosti alebo povolenia pre vodičov. V závislosti od diaľky cesty bude treba predložiť APHA
protokol cesty a doprevádzať zásielku.
Od 1. 4. 2021 budú musieť dovozcovia ostatných výrobkov živočíšneho pôvodu pred príjazdom
predložiť predbežné oznámenie prostredníctvom britského protokolu IPAFFS a ostatné výrobky
živočíšneho pôvodu z EÚ budú musieť mať pri vývoze do UK zdravotné osvedčenie. Kontroly
totožnosti a fyzické kontroly nebudú platiť do júla 2021, takže do tohto dátumu sa nebude požadovať
vstup do UK cez hraničné kontrolné stanoviská.
Od 1. 7. 2021 budú musieť živé zvieratá a zárodkové výrobky vstupovať z EÚ do UK cez hraničné
kontrolné stanoviská, kde musia podstúpiť kontrolu. Vysoko rizikové živé zvieratá dovážané z EÚ
budú naďalej kontrolované na 100 %. Úroveň kontrol bude primeraná a bude založená na posúdení
rizík. Ostatné výrobky živočíšneho pôvodu a zárodkové výrobky dovážané z EÚ sa podrobia
minimálne 1%  kontrolám.  V priebehu roka 2021 vláda UK preskúma úroveň kontrol, všetky zmeny
v kontrolách budú zavedené po januári 2022.
 
Zmena veterinárnych osvedčení pre pohyb vnútri EÚ a vstup do EÚ
Predseda informoval o záverečnej fáze procesu revízie veterinárnych osvedčení a prehlásení
o pohybe zvierat medzi členskými štátmi a vstupujúcich do EÚ, vstúpiť do platnosti by mala 21. 4.
2021. Vlastné veterinárne osvedčenia sa príliš nezmenia.
 
Zootechnické osvedčenia vo vzťahu k dovozu
DE reprezentant informoval o problémoch s implementáciou vykonávacích nariadení Komisie
týkajúcich sa zootechnických osvedčení pre embryá a spermy pochádzajúce z tretích krajín (Kanada,
USA). Osvedčenia majú 2 časti – A a B. Komplikácie sú s B časťou. Podľa DE by malo byť umožnené
použitie zdravotného certifikátu, ale nie je.
 
Preprava zvierat
V Európskom parlamente bol zriadený vyšetrovací výbor na ochranu zvierat počas prepravy, ktorý
má vyhodnotiť vykonávanie legislatívy  EÚ. Predsedníčkou výboru je europoslankyňa Anja
Hazekampová.
AT reprezentant informoval  o iniciatíve sektoru názorne ukázať videá z prepravy zvierat na dlhé
vzdialenosti. Zatiaľ natočili 2 videá (transport dobytka z horného Rakúska do Azerbajdžanu a teliat
zo Salzburgu do Španielska).  Prezentáciu reálnych záberov považujú za jedinú obranu proti
zverejňovaniu extrémnych prípadov, ktoré používajú neziskové ochranárske organizácie.
DE reprezentantka takisto informovala o veľkom tlaku na politické inštitúcie zo strany neziskových
organizácií, preto chovatelia prijímajú vlastné transparentné štandardy pre dobré podmienky zvierat
počas prepravy, ktoré následne prezentujú ministerstvu. Tiež natáčajú videá ako v AT.
Predsedajúci podporil spomenuté  aktivity s tým, že mimovládne organizácie zámerne prezentujú
extrémne prípady. Bohužiaľ, aj vedecké stanoviská  sú v poslednej dobe značne spolitizované.



Navrhol zlepšiť diskusiu s autoritami v tretích krajinách o podmienkach zvierat počas prevozu, debát
by sa mohla zúčastniť aj Komisia.
 
Revízia pravidiel štátnej podpory pre poľnohospodárstvo, lesníctvo a vidiecke oblasti
Komisia stanovila zvláštny rámec pravidiel pre štátnu podporu v odvetviach poľnohospodárstva,
lesníctva a vidieckych oblastí. Rámec zahŕňa nariadenie o blokových výnimkách (ABER), pokyny pre
štátnu podporu a nariadenie o podpore de minimis pre poľnohospodárov. Platnosť rámca vyprší 31.
12. 2020, súčasné pravidlá však budú predĺžené do konca roka 2021. Komisia začala prieskum týchto
nástrojov, v prvej polovici 2021 vyhlási verejnú konzultáciu.

 

 

.


